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Faglig føljeton
MÆLKEPRODUKTION

Besøg hos:
Frendrup Nihøje

 ved Rasmus Nielsen 
i Himmerland



FRENDRUP NIHØJE
  Ejer: Rasmus Nielsen

 Beliggenhed: Udenfor Øster Hornum 
midt mellem Nibe og Støvring

 Mælkeproduktionen: 610 
Holstein-malkekøer

 Staldanlæg: Køerne går i to nye 
stalde fra 2019 og 2021. Gold- og 
kælvningsfaciliteterne er i den 
gamle kostald fra 2001, som er lavet 
om med dybstrøelse. De unge kvier 
går i løsdri� sstalden fra 70’erne, 
mens de drægtige kvier er indloge-
ret på ejendommen ved Rasmus 
Nielsens far.

 Avlsstrategi: Kvierne insemineres 
med kønssorteret Holstein-sæd. 
55-60 procent af køerne insemineres 
i 2024 med Hereford-sæd.

 Markdri� : Ejer 180 hektar agerjord 
og driver 370 Hektar. Primært med 
græsensilage, majsensilage, 
kolbemajsensilage og bygærthel-
sæd. Maskinstationen klarer det 
tunge arbejde.

 Rasmus Nielsen: Er gi�  med Marlene 
Højfeldt og far til Jeppe, Magnus og 
Laurits. Han er uddannet landmand 
og agrarøkonom og overtog 
Frendrupgaard, senere Frendrup 
Nihøje, i 2013. Han kører e� er 
filosofien, at det skal være nemt og 
enkelt.

Hereford skal i høj 
grad vinde på deres 
temperament
Det er i høj grad tem-
peramentet, som skal 
få endnu � ere mæl-
keproducenter til at 
vælge Hereford.

Tenna Bang
tenna@e� ektivtlandbrug.dk

 Mælkeproducenten Rasmus 
Nielsen siger, at han ikke har træ-
net, da hans søn, 7-årige Jeppe, 
bakser en tre uger gammel kalv 
fra kalveboksene og ind i gårds-
pladsen ved Frendrup Nihøje i 
Himmerland.

Det er en krydsningskalv med 
det typiske hvide hoved – halv Hol-
stein og halv Hereford.

Ikke en eneste gang trækker kal-
ven rebet ud af hånden på Jeppe 
eller sparker, selvom Jeppe både 

løfter ben på kalven og uddeler 
krammere.

- Det havde jeg ikke turdet med 
Angus-krydsningerne, siger Ras-
mus Nielsen, som startede med 
at bruge Blåkvæg, siden Angus og 
nu Hereford.

- Men det er lige præcis sådan 
Hereford-krydsningerne er – til-
lidsfulde og nysgerrige, siger Ras-
mus Nielsen.

Og selvom formanden for Here-
fordforeningen Per W. Kristensen 
har haft Hereford siden barnsben, 
er han alligevel imponeret over 
kalvens temperament, da også 
den yngste søn Laurits kommer 
for at være med på et billede, og 
kalven stadig tager situationen 
med ophøjet ro, og mest af alt lig-
ner en, der hygger sig lige så meget 
som drengene.

- Men det er jo lige præcis det 

her, som racen er kendt for, siger 
Per W. Kristensen.

Temperament er 
noget, man kigger 
e� er
Og det er også racens tempera-
ment, som i høj grad skal være 
med til at udbrede den endnu 
mere til brug i malkekvægsbe-
sætninger.

Noget som også har været ef-
terspurgt, oplever Mike Brems, 
som er formand for avlsudvalget 
i Herefordforeningen.

For år tilbage har det primært 
handlet om muskler, kg og til-
vækst, men nu efterspørger ikke 
alene mælkeproducenter, men 
også slagtekalveproducenter an-
dre parametre.

- Temperamentet er noget, man 
kigger efter, oplever han.

Mike Brems oplever også � ere 
malkekvægsbesætninger, som kø-
ber en kødkvægstyr til at samle op.

- Og der er en Hereford-tyr gene-
relt bare mere rolig end for eksem-
pel en Angus-tyr, siger Mike Brems.

Tillidsfulde og 
nysgerrige
Og det er ikke alene noget han si-
ger, fordi han er formand for avls-
udvalget i Herefordforeningen. 
Det siger han også, fordi han selv, 
sammen med sin far, har begge ra-

cer - 10-12 Hereford-køer og 4-5 
Angus-køer.

- Der er helt klart en forskel på 
de to racers temperament. Lige 
omkring kælvning er der nogle af 
Angus-køerne, dem kan vi slet ikke 
komme i nærheden af, siger han 
og fortsætter:

- Jeg har også Angus-køer, jeg 
kan gå hen og klø på ryggen, men 
de er bare ikke lige så tillidsfulde 
overhovedet, siger Mike Brems, 
som bruger racerne til at krydse 
for at opnå krydsningsfrodighed.

Lette kælvninger
For Herefordforeningens formand 
Per W. Kristensen, er det vigtigt, at 
Herefordkøer har lette kælvninger.

- Jeg har jo for eksempel et almin-
deligt arbejde og når jeg kommer 
hjem, skal der jo være en levende 
kalv, siger han og fortæller videre:

- Og når en kalv er let født, kom-
mer malkekoen også hurtigere over 
fødslen og som her, i gang med at 
producere mælk igen, og det er jo 
det, mælkeproducenten skal leve 
af, siger Per W. Kristensen og kigger 
på Rasmus Nielsen, som nikker.

Han har nu fået omkring 100 He-
reford-krydsninger og ikke en ene-
ste har haft brug for fødselshjælp.

- Jeg har også brugt Hereford til 
kvier, som jeg har haft svært ved at 
få med kalv, og der har heller ikke 
været problemer, fortæller han og 
siger, at kalvene også er nemme at 
få til at drikke.

- Jeg kommer ikke til at skifte 
race igen, konstaterer Rasmus 
Nielsen.

 Krydsningskalvene er nemme at kende. 

De har nemlig alle hvide hoveder.  Det er i høj grad racens temperament, som har gjort, at Rasmus Nielsen har 
valgt Hereford. Kalvenes rolige og nysgerrige sind gør, at selv hans syv-årige 

søn Jeppe let kan håndterer kalvene. Fotos: Tenna Bang

 Som en hund følger kalven 
e� er, bare den har et par gode 
fingre at sutte på. 

Gennem 2024 følger 
E� ektivt Landbrug 
mælkeproducenten 

Rasmus Nielsen 
fra Himmerland.

Fokus bliver de 250-300 
krydsningskalve, som

 ventes at komme 
til verden hen over året. 

Kalve, som har en 
Holstein-mor og 

Hereford-far.  

Herefordforeningen 
vil udbrede racen 
til krydsning

Hereford-
foreningens tyre 
skal bestilles
 Tidligere har det været sådan, at Vikings 
inseminører har haft strå med fra Hereford-
foreningens tyre. Sådan er det ikke mere. I 
dag har Viking kun sine egne Herefordtyre 
med i spanden, og ønsker man at bruge en af 
Herefordforeningens tyre, skal den bestilles 
på Vikings hjemmeside.

Projekt: Venter 
250-300 Hereford-
krydsninger i 2024
 Indtil nu er der kommet omkring 100 kryds-
ningskalve til verden på Frendrup Nihøje i 
Himmerland.

Her har mælkeproducent Rasmus Nielsen 
sagt ja til, at lade 55 procent af sine malkekøer 
inseminere med Herefordtyre – et projekt i 
samarbejde med Herefordforeningen.

- Vi vil gerne udbrede racen endnu mere 
til krydsning i malkekvægsbesætninger, siger 
formanden for Herefordforeningen, Per W. 
Kristensen, som søgte interesserede mæl-
keproducenter, hvorefter Rasmus Nielsen 
sprang til.

Formanden er positiv over de gode erfarin-
ger Rasmus Nielsen allerede har gjort sig med 
racen, og glæder sig til at de første slagteresul-
tater kommer til efteråret.

 Formanden for 
Herefordforeningen 
Per W. Kristensen er på 
besøg ved mælkepro-
ducent Rasmus Nielsen 
i Himmerland. En af 
krydsningskalvene skal 
foreviges sammen med 
to af sønnerne, Jeppe 
(th.) og Laurits. 

 - Vi vil gerne udbrede 
racen endnu mere til 

krydsning i malkekvægsbe-
sætninger, siger formanden 

for Herefordforeningen, 
Per W. Kristensen. En af de 

mælkeproducenter, som 
har taget racen til sig er 

Rasmus Nielsen. I løbet af 
2024 venter han 250-300 

Hereford-krydsninger.

Herefordracen skal udbredes 
til brug i malkekvægsbe-
sætninger. Målet er, at racen 
skal kunne konkurrere med 
Angus.

Tenna Bang
tenna@e� ektivtlandbrug.dk

 3.429 gange blev der fra efteråret 2022 til 
efteråret 2023 taget et Hereford-strå op af inse-
mineringsspanden og brugt i en malkekvægs-
besætning.

Til sammenligning blev Angus anvendt 
86.236 gange til malkekvæg, Charolais 40.320 
gange, mens Blåkvæg er den suverænt mest 
brugte kødkvægsrace i malkekvægsbesætnin-
ger med 330.623 insemineringer på malke-
kvæg fra efteråret 2022 til efteråret 2023.

I alt blev der lavet godt 422.000 kødkvægs-
insemineringer i malkekvægsbesætninger.

Kom ikke med fra start
Det er efterhånden flere år siden, at man 
begyndte at anvende kødkvægssæd i malke-
kvægsbesætningerne. Og Herefordforeningen 
ærgrer sig over, at de ikke var med fra start i 
samme omfang som andre racer.

- Vi må jo nok erkende, at vi har sovet lidt i 
timen, siger foreningsformanden Per W. Kris-
tensen og fortæller, at racen tidligere har haft 
mere fokus på renavl og måske ikke så det tog, 
der kom buldrende, før enkelte kødkvægsracer 
var blevet blåstemplet, som dem man brugte.

Forrest i togets vogne var Blåkvæg, Angus 
og Charolais. De blev brug i forskellige forsøg 
og anbefalet til krydsning i malkekvægsbe-
sætninger.

- Og det tror jeg måske mere har været tilfæl-
dighedernes spil, end der har været en teore-
tisk forklaring, siger Mike Brems, som er for-
mand for avlsudvalget i Herefordforeningen.

- Jeg tror helt simpelt, man kan sige, at He-
reford bare ikke var på det rigtige sted, på det 
rigtige tidspunkt.

Vil konkurrere med Angus
Herefordforeningen er ikke i tvivl om, at der 

er en fremtid for Hereford-racen til krydsning 
i malkekvægsbesætninger.

- Vi skal op og konkurrere med Angus og 
dele det sædmarked. Jeg tror, vi har en ret stor 
berettigelse, siger Mike Brems.

- Vi skal ikke udkonkurrere Angus, for det 
tror jeg ikke, vi kan. Men jeg tror helt sikkert, 
at vi kan bidrage med noget, som Angus ikke 
kan og det er netop temperamentet, siger Mike 
Brems.

 Herefordforeningen mener de har en berettigelse som krydsningsrace i malkekvægs-
besætninger. Her ses foreningen Per W. Kristensen på besøg ved Rasmus Nielsen og sin 
søn Jeppe. Fotos: Tenna Bang


